
Година Ш. 
ааю1|Г«1||Ж||>||Г1111<т|||МГ|||.-||| 

Варна, 1 Септенпрвй 1929 год. Брой 5. 

1 {№ .^СгН-й^»»•>},- ••I'"'. -Ч 

11 I . :Л* 
I У Щ 

Орпшъ но Културно-йрогв^ткото икономическо Дружество „Варненски К о р и ш 1 1 

Броя 
3 пв. 

Год. абонаменть 25 ла 
Излиза ежемесечно. 

Редакция и администрация въ клуба 
— Варна, ул. „6 Септемврий" № 23. 

Обявления се приематъ 
по споразумение. 

БРОЯ 
3 ПВ. 

№та на общ. с и п н и . п. Ппряшое 
при разглеждане общ. бюджетъ на 30. VIII. т. г. 

На 30 Августъ т. г., при разглеж
дане на първо четене общ. бюджета 
проектъ за време оть 1. IV 1929 г. 
до 31 III 1930 п, въ общ. съветъ, 
г. П. Парасиовъ (общ. съветникъ)— 
отъ страна на К. П. И. Д-во „Вари. 
Коренякъ" въ кратка сбита форма, 
която трая не повече отъ 15 минути, 
изказа мнението и становището на 
същото Д-во, по стопанската поли
тика на общ. управа, съ огледъ при 
разглеждане бюджета перо по перо, 
да застъпи прилагане принципите 
и платформата на организацията, 
която представлява. Предаваме въ 
резюме речьта му: 

Г. Г. общ. съветници, предста
вения огь п. присжтстаие бюджетъ 
всестранно се разгледа и разкрити
кува огь представигепите на всички 
политически групировки, застъпени 
тукъ, така че намирамъ за излишно 
да се впущзмъ въ подробности при 
разглеждането му. Обаче, преди да 
.сторя това, нека ми бъде позволено 

ш схващаме и разбираме нашата 
тук* функция, като прлдсташтеля 
н« К. П. И. Д-ао я8арнен. Коренят" 
— за избегване прекалените прере
кания въ нашитв тукъ заседания. 

Г. Г. съветници! Признавамъ от-
кровенно и чистосърдечно, че у насъ 
— кореняците липсва обикновенно 
оная опитность, лохватность и лов-
кость, присжща на представителите 
на разни политически групировки, 
които съ своите хубави, красиви, 
цветисти и добре аргументирани ре
чи — успеватъ клкога да ни осве-
тлятъ и ориентиратъ всестранно по 
всички въпроси, които се слагатъ 
тукъ за разглеждане. Обаче, съ при-
скърбие дължа да подчертая, че 
нвкои отъ ораторите понекога укра
сявайки съдържателните си речи съ 

; разни отвлечени въпроси — далечъ 
отъ практиката, мжчать се да пар-

,тизанствуватъ и демагогствуватъ. Съ 
това отвличатъ вниманието ни и спж-
ватъ дейностьта ни тукъ. Като 
истински войникъ, дисциплиниранъ 
и лояленъ — ще бжда напълно от-
кровенъ. 

Г. Г. Съветници! На насъ—Коре
няците прави тъжно впечатление 
факта, че некои отъ нашите ръко
водни фактори и шефове на учреж
дения, безъ стеснение и сега още, 
продължаватъ да прибегватъ до 
ония похвати и методи, които еж 
отдавна изживели своя векъ, като 
изпущатъ изъ предъ видъ, че вой-

;нигв освенъ общото обедняване и 
«големата морална поквара, която 
донесоха между известни среди на 
обществото, поради големите про
мени, които станаха въ разпреде
лението на богатствата, но войните 
донесеха още новъ обратъ въ ми
рогледа на израстнапите презъ вре
ме на войната поколения, както и 
на природилите се въ границите, 
останали живи страдалци, тъй че 
тактиката и похватите на великиятъ 
руски полководецъ Суворовъ, която 
се е изразявала съ думите „Молчать 
и не рвзсуждать" — отживеха своя 
векъ и не могагь да намерятъ при
ложение спрямо днешните поколе

ния, схващанията и разбиранията на 
които по известни общественни въ
проси съ съвършенно различни отъ 
ония на по старите общественници. 
Днешните капацитети, военни стра
тези, дори и некои безпристрастни 
общественници признаватъ, че само 
тогазъ единъ проектъ или планъ ще 
бъде образцовъ и съ математическа 
почти точность приведенъ въ изпъл
нение, когато шефътъ на учрежде
нието, предварително съ компетент
ните по въпроса лица и непосред-
ственно подчинените си изпълни
тели, всестранно проучи дадения 
проектъ и възприеме представения 
му проектъ въ окончателна форма, 
веднага да нареди за привеждането 
му въ изпълнение — въ противенъ 
случай въ изпълнението ще има го
леми дефекти и резултати— отрица
телни. Чини ми се, че по тоя въпросъ 
въ сжщия смисълъ и други се изка
заха вчера — и уважаемнятъ архи-
текгъ Ст» Поповъ. 

... ТеКИ!» ..СУ. ОИИ.ХИ КЙТЛСУ-1+ >'.?•• Г.Ог.., 
койняя Маршалъ Фошъ — главноко
мандуващия съюзните войски презъ 
Европейската война, който никога 
чрезъ заповедвание, а всекога чрезъ 
убеждавание, е привеждалъ въ из
пълнение своите операционни пла
нове, които еж били всекога спо
лучливи и резултатни. Тези неколко 
мисли подхвърлихъ (лансирахъ) бег
ло, за да дойда до аналогичното и 
логичното заключение, че ако по
стоянното присжтстаие по една или 
друга причина не е имало възмож-
ность да сондира мнението на бол
шинството по известни въпроси, пред-
дарително въ дневниятъ редъ, за да 
може въ духътъ на взетото решение 
да формулира своето становище и 
изнесе предъ съвета, за да мо
гагь тези въпроси, сложени за раз-
решавание тукъ, да получатъ най-
правилно и сполучливо разрешение 
при по спокойна атмосфера, добро 
разположение и настроение на съ
ветниците, струва ми се, че здра-
виятъ разумъ, добре разбраните ин
тереси на тоя градъ, престижа на 
постоянното приежтетвие и тоя на 
съветниците изискватъ — щото по
стоянното приежтетвие при такива 
случаи да уважава мненията на ораг 
торите и да възприема полезните, 
разумните, актюелните и приемливи 
мнения и предположения на бол
шинството на ораторите, шомъ като 
тези предложения се подкрепятъ и 
отъ представителите на всички по
литически групировки, застжпени 
тукъ (разумева се безъ сговора) и 
въ мненията на ораторите нема 
принципални различия. Нещо повече 
— даже когато пост. приежтетвие, 
когато излезе тукъ съ известни въ
проси съ едно строго определено 
становище, възприето отъ болшин
ството, обаче отъ станалите разиск
вания стана ясно, очевидно, че въ 
възприетото становище требва да 
станатъ некои разумни и полезни 
изменения и допълнения въ духътъ 
на предложените такива отъ бол-
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шинството на ораторите, то споредъ 
нашето мнение, тЬ, въ интереса на 
делото, требва да се възприемать, 

дори и когато изхождатъ и отъ опо
зицията, защото ние, нито за мне
нията, мълкомъ да допустнемъ, че 
ме «ду насъ могатъ да се намерятъ 
съяетници, които да нематъ при-
сърдце интересите на тоя градъ и 
неговите актоелни нужди, да не чув-
ствуватъ необходимостьта отъ благо
устройството на града и модернизи
раме на летовището му и, изхож
дайки отъ груба партизанска страсть 
и ьмбиции или други користолюбиви 
интереси — да се мжчатъ да попре-
чать умишленно на правилното сто
панско развитие на тоя градъ по 
неговите естественни пжтища на 
търговски промишленъ вжзелъ. Не-
щд повече, нашата Варна, ако и да 
е ^бедняла, продължава да остава 
„красавицата на Черно море". Ето 
защо, г. г. съветници, така схващайки 
нагЬата дейность (роля) и изпълня
вайки строго само ония функции, за 
за които сме избрани отъ нашите 
избиратели, мислимъ, че на въпро
си^, сложени тукъ за разрешение, 
не '• требва и не бива да гледаме 
пр^ъ партизански очила, нито пъкъ 
да (допущаме страсти и амбиции да 
дониниратъ надъ разума, а всичкото 
си | внимание да съсредоточимъ за 

па.(ство по начинъ такъвъ, щото да 
дадемъ животъ на нашия градъ, за 
удовлетворение неговите социални 
и реални нужди, да подобримъ бла
госъстоянието му, да намеримъ сред
ства за облегчаване нуждите и усло
вията при които живее по големата 
часть отъ Варненското гражданство 
и да създадемъ условия, които да 
ладатъ възможность на Варненските 
граждани да се радватъ на едно 
сносно и поносимо благоденствие. 
И само така действувайки ние мо-
жемъ да бждемъ полезни на делото 
и чисти предъ съвестма си. Вънъ 
отъ това, ще се избегнатъ ония не
приятни зрелища, които твърде често 
се случватъ въ заседанията ни, ще 
се запази честьта и достойнството на 
съветника, нема да се изнасилва не
говата съвесть' нито пъкъ ще се из
ложи предъ обществото престижа 
на организацията, къмъ която прина
длежи съветника. Това е, господа, 
въ кратко и нашата форма, нашето 
принципно гледище и становище по 
управлението на нашата стопанска 
община и ние нема да манкираме 
на своя дългъ, а въ тоя духъ ще 
продължаваме да работимъ, изхож
дайки изключително огъ интересите 
на града и Варненското граждан
ство, а не отъ лачни или партийни 
такива, 

По принципъ ние се солидаризи
раме съ представения отъ постоян
ното приежтетвие бюджетъ, обаче 
запазваме си право да кажемъ сво
ето мнение по всички негови пара
графи и таблици, приложени къмъ 
него, при второто му четене. Счи-
тамъ за излишно да приповтарямъ 
мотивираните мнения на преждего-
ворившите оратори по всички отдели 
на бюджета, обаче въ резюме ще 
кажа мнението на нашата група по 
некои по крупни негови пера. 

1) По персонала. Предвидената 
сума въ разходната часть на бюд
жета, сума за заплата на чиновници 
и ладничарски възнаграждения — 
намираме голема и, споредъ нашето 
мнетние, тя требва да се намали до 
необходимия минимумъ, а това ще 

се достигне тогава, когато въ общи
ната се настанятъ интелегентни, опи
тни, честни, добросъвестни и стоящи 
на висотата на своето положение чи
новници, безъ разлика на твхната 
партийна принадлежность. Само таки
ва честни и добросъвестни чиновници 
ще дадатъ възможность да се нама
ли чиновническия персоналъ и да се 
реализира една икономия, оть която 
една часть да се употреби за подо
брение материалното положение на 
останалите на служба чиновници, 
споредъ . техните реални нужди, а 
останалото —- за облегчение данъч
ните тяжести на гражданството. На 
мнение съмъ сжщо положението на 
чиновниците да се стабилизира, за 
да не бждатъ те играчка въ ръцете 
на когото и да било. Досежно слу
жебния стабилитетъ на чиновничес-
киятъ кадъръ —• ние се присъединя
ваме къмъ мнението на г. Янакиевъ, 
а именно: „низшиятъ персоналъ да 
се назначава и уволнява отъ едйнъ 
комитетъ, въ състава на който да 
влизатъ съветници отъ всички поли
тически групировки, а висшиятъ — 
отъ общинския съветъ". Само така 
ще се намали партизанството въ 
общината, ще имаме подбрани, ди-
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новници, образцовъ редъ и голема 
експедитйвность въ общината. 

2) По благоустройството. Бла-
гоустройственната политика на по
стоянното приежтетвие намираме 
твърде болезнена, защото не се при
лага оная системность и планом-вр-
ность, която се налага отъ сегаш
ното плачевно положееие на Вар
ненските граждани и гвжките усло
вия на живота. Града е обърнатъ 
на развалини, събарятъ се кжщи на 
бедни граждане, безъ да бжде по
стоянното приежтетвие въ положение 
да ги оземли и ощети; изхвърлятъ 
се на улицата и се остазатъ на про
извола на еждбата. Това е, гбепода, 
крайно жестоко и нехуманно. Мина
лата година, уважаемия гъ г. Аврамъ 
Гачевъ, не веднъжъ е ималъ случай 
да предложи въ бюджетарната ко
мисия, щото техническата дирекция 
да ни представи единъ точенъ про
ектъ, за какви цели ще се израз-
ходватъ предвидените въ разходната 
часть на бюджета суми по благо
устройството, а именно, кжде, какви 
пжтища ще се поправятъ, какви ма
териали ще се изрззходватъ, какви 
надничарски възнаграждения ще се 
изплатятъ, съ една речь—кжде какво 
ще се строи и съ какви средства и 
пр., за да може да се упражнява 
по ефикасенъ контролъ върху из
разходваните суми и за започнатите 
и завършени работи, обаче такъвъ 
проектъ не се представи. Миналата 
седмица, при една случайна среща 
съ г. Мирски, последния ме покани 
да го придружа по известни улици, 
за да видимъ складирания тамъ ча-
кълъ и неговото състояние. Отъ ви-
деното, г. г. съветници, у менъ се 
сложи дълбокото убеждение, че ако 
тоя чакълъ остане за идущата го
дина, то вследствие атмосферни вли
яния и други—половината му ще из
чезне и общинската каса ще бжде 
ощетена чувствително. Видехъ бор
дюри разхвърляни, видехъ такива 
поставени и неспоени. Всичко това 
г. г. недобре препоржчва дейностьта 
на техническата дирекция, която е 
започнала много работи безъ ла 
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има възможность да упражни ефи
касен-^ конт^олъ-върху предприетите 
работи. ' " ' ^ * 

3) По лозарството. Известно Ви 
е, г. г. съветници, че главниятъ по-
мииъкъ на варненските граждани 
беше лозарството, обаче, този ва-
женъ и жизненъ за ГБХЪ въпросъ е 
доста занемаренъ отъ нашите управ
ници. За повдигане на лозарството 
ние напълно се присъединяваме къмъ 
изказаните мнения и предложените 
мероприятия отъ преждеговорив-
шите оратори, а именно: а) да се 
дадатъ на малоимотните варненски 
граждани, притежатели на хаври, 
безплатни лозови пръчки, преиму
ществено отъ ранозреящите сор
тове и такива, които могатъ да из-
държатъ превозъ. Количеството на 
пръчките ще требва да бъде тол
кова, щото да могатъ да насадятъ 
поне по 2 декара; б) да се създаде 
бюро за лозарски работници и да 
откриягъ курсове за подготовка на 
същите, които курсове да започ-
натъ презъ втората половина на 
месецъ Февр^арий; в) да се по-
ощряватъ лозарските кооперации съ 
купуване на повече делове и г) да 
се построи винарска изба, която да 
даде възможность не само да се по
добри качеството на вината у насъ, 
но и ще се запазятъ по дълго и по 
добре. Вънъ отъ това Варненци нима 
да бждатъ заставени да продаватъ 
гроздата си на безценица. Ако тези 
мероприятия, които преследватъ го-
нимата цель, се възприематъ и при-
ложатъ въ изпълнение още презъ 
т. г. — ние сме уверени, че лозар
ството тукъ въ едно скоро време 
ще достигне онова цветуще поло
жение, което е имало до уничтожа-
ването на лозята, че ще помогнете 
за стопанското развитие на града и 
ще се осигури поминака на Варнен. 
гражданство до степень — задоволи
телна. Споредъ нашето мнение, на-
шиятъ лозовъ разсадникъ требва да 
бъде поставенъ на такова положе
ние, щото да служи за помощень ин-
ститудь на Варнен. лозари за поо
щряване лозарството и овощарство-
•ХР- :*М'-е.--!2ЦДа..- големи, печалби. Се-
гашниятъ доблестенъ ржководитель 
на разсадника изглежда, че въ тая 
посока е насочилъ своите погледи, 
което се долавя отъ следните негови 
похвални дела: 1) Създаде специална 
винарска лаборатория забезплатенъ 
анализъ на болните вина и дава 
опътвания за лекуванието имъ; 2) 
Инсталира специаленъ котелъ за 
пречиствание на винарски съдове и 
3) набави филтеръ — пулвелизаторъ 
за обслужване лозарите за бързото 
пречистване на вината. Тази иници
атива на постоянното присжтствие и 
ръководителя на лозовия разсад
никъ въ областьта на лозарството— 
заслужва похвала, защото доста у-
лесни задачата на производителите 
лозари. 

4) По санитарното дело. Ние 
се солидаризираме съ мнението на 
уважаемия г. Д-ръ Цоневъ за съз-
ването на още две амбулатории въ 
ония части на града, гдето такива 
нтша, за да може да се даде свое
временно медицинска помощь на 
нуждающите се отъ такива. Молимъ 
постоянното присжтствие да се по-
гриже за попълвание лекарския пер-
соналъ, за да може да се упраж
нява по ефикасенъ контролъ върху 
санитарната служба въ града, пре
димно върху свестните припаси. 
Преди една седмица купихъ отъ Ке-
стричани млеко и за мое очудване, 
следъ като го сварихъ, въ дъното 
на тенджерата забелезахме една 
утайка бела, около единъ пръстъ 
дебела и съжелявамъ, че не я ана-
лизирахъ, за да узная съдържанието 
н. Какво ше бъде качеството и на 
тия млека — ще имате ясна пред
става, като вземете предъ видъ, че 
огь моя кьошкъ, до града—кестриш-
ките нитвкври групово минаватъ 
още покрай три чешми. 

5) Водната такса — също нами
раме голяма, особенно за бедните 
семейства, които никога не израз-
ходватъ предвиденото количество 
отъ 70 тона вода. Споредъ нашето 
мнение, при таксуването на водата, 
за база не се взема онова количе
ство вода, което едно 3 или 4 членно 

семейство може да изразходва-около 
40 тона и да плаща 120 лв., а за 
всеки тонъ повече изразходвана во
да таксата да се удвои. По този на-
чинъ беднитЬ семейства ще бъдагь 
по малко обременени, а състоятел
ните ще плащатъ водна такса спо
редъ изразходваната вода за техните 
нужди. 

На край — считамъ за нужно да 
добавя, че когато известни меро
приятия настойчиво почватъ да се 
налагатъ, като една необходимость 
за стопанското развитие на града и 
модернизиране на летовището му и, 
ако за реализирането имъ ще съ 
нуждни грамадни суми, каквито об
щината отъ своя редовенъ бюджегь 
неможе да отдели, то здравиягь ра-
зумъ налага ние съветниците да по-
сочимъ на постоянното присжтствие 
ИСТОЧНИЦИГБ, отъ гдето ще требва 
да вземе тия средства, като съще
временно се направятъ постъпки и 

държавата да се притече на помощь, 
изхождайки отъ дълбокото съзнание, 
че съдбата на гр. Варна е държа-
венъ и наложителенъ въпросъ. Само 
когато съ общи усилия успеемъ да 
създадемъ доходни за общината имо
ти и увеличимъ до максимумъ рен-
табилностьта на сегашните имоти на 
общината, само тбгазъ ще могатъ 
да се облегчатъ данъчните тяжести 
на гражданите и тогава ще се сбъд-
натъ възжделените мечти на покой
ните : дедо Колони и Мирски: „бе-
риите и общинските налози да се 
покривагь не отъ гражданството, а 
отъ доходите на общин. имоти". 

Свършвайки, г. г. съветници, ще 
си позволя свободата да припомня 
на всички Ви известната историческа 
истина: ,Обш,есшсникъ, отъ каквато 
величина и да е билъ той, полководецъ 
и завоевател*, който е прекрачвал* 
границитл на възможното и допусти
мото—лепкога е намирам своя гробъ*. 

ГАЛЕРИЯ НА ВАРНЕНСКИТЕ ОБЩЕСТВЕНИЦИ 

ВЕЛИКО ХРИСТОВЪ 
(1829 - 1902). 

Първия кметъ, следъ освобожде
нието ни отъ 5 вековното робство 
въ гр. Варна, е покойния дедо Ве
лико Христоаъ. 

Роденъ презъ 1829 г. въ махала 
Неделковци, Блъсковска община, 
Еленска околия, отъ българи роди
тели, които съ се ползували съ обща 
обичь, уважение, незнаещи ника-
къвъ чуждъ езикъ, освенъ матерния 
— български. Понеже Балкана е не-
гостоприеменъ и неможе да даде 
сносна прехрана — родителите му 
се приселили въ Разградъ, където 
малкия Величко, подъ родителски 
надзоръ, билъ даденъ „чиракъ" въ 
абаджийски дюкянъ. 

Роденъ съ свободенъ духъ и 
волна балканска песень, ръково-
денъ и напжтетвуванъ, но никога не 
заставянъ на застояла работа, .Ве
лико ХрйсгОв*в не прсЪвилъ-найКй"' 
ность къмъ абаджийство, а обратно 
къмъ църковно пеене, което раз-
вилъ до степень да бъде най-видния 
псалмопевецъ въ Разградъ. Религи
озното възпитание, наустница и псал-
тикията — първата заря на духовна 
свобода, добита изъ църковните 
келии — почва да уформява духа, 
характера и наклонностите на тая 
крехка детска душа. ) 

Буйната песень на Еленския Бал-
канъ, създатель на плеада наши 
общественици, праща волния духъ 
въ Русе, кждъто намира работа при 
тамошния гръцки владика. 

Требва да се предполага, че ка
чествата му на църковенъ певецъ и 
знание църковния редъ — еж били 
ценени, като залогъ на добъръ цър-
ковнослужитель, вследствие на което 
Велико Христовъ въ продължение 
на три години е билъ центръ на вни
мание, възпитание и образование отъ 
тоя гръцки владика. Когато напус-
налъ Русе, той е знаялъ: да чете, 
пише и говори гръцки и владеящъ 
отлично църковното пеене и псал-
тикия — сз върналъ при родите
лите си въ Разградъ. Отъ Разградъ 
до идване въ Варна — малко се 
знае, обаче презъ 1868 год. Велико 
Христовъ вечъ семеенъ се явява въ 
Варна и почва търговия, като от-
криза клонъ въ Цариградъ, а въ 
1880 г. основава кантора въ Лон-
донъ, заедно съ сина си Авр. Хри
стовъ. Варненци съ се опознали 
добре съ него. Въ неговото лице 
виждатъ преди всичко искренъ, чес-
тенъ, кротъкъ, трудолюбивъ и ще-
дъръ къмъ по-слабите, българинъ. 

Отъ 1868 г. въ Варна, до смъртьта 
си 1902 г., т. е. въ продължение на 
почти Уг векъ, той е бивалъ все-
мога на чело на ония съграждани, 
които съ работили за църковно, учи
лищно, благотворително, търговско 
икономическо и политическо дт»по. 

Кротостьта, смирението, честность-
та на покойния, малкото говорене, 
а повече трудъ въ живота му, *сж 
създали характерната легенда на Ьт-

личенъ общественикъ, ала скром-
ностьта му е прикрила точното из
насяне — биографията му. 

Въ началото на 1878 г., когато се 
предаде гр. Варна на русите — 
наши освободители, последните по
вериха на покойния най-важната 
държавна длъжность „Председатель 
на съдебния съветъ — окр. еждъ", 
а презъ 1879 год. Губернатора го на-
значилъ на най-първата обществена 
длъжность — кметъ на града. Кмета 
на градг, образа на Варненци, най-
достойния измежду достойните, безъ 
партизанство, безъ кандидатство и 
надценяване, а съ солидарность, 
сплотеность и единодушие поставенъ. 
Доверието на гражданството и око
лията, самоотверженостьта на честно 
обществено служене, поставя покой
ния не следъ дълго и членъ на учре
дителното събрание, което именно 
изработи основния ни законъ и — 
народенъ представитель въ 1-вото 
Велико народно събрание, което из
бра и 1-вия Български князъ Алек-
сандртГ БатейбЙрТъ.~БИлъ" е епит-
ропъ въ старата и историч. църква 
„Св. Арх. Михаилъ" въ Варна, ведно 
съ Антонъ Карабатакъ и Терзи 
Янаки; Гви председатель на Бълг. 
търговска камара и инициаторъ за 
основаване сжществуващето „Бълг. 
търг. параходно д-во; инициаторъ и 
гарантъ за съзиждане .Съборната" 
църква въ Варна и други отечество-
любиви и общополезни дела. Рабо-
тилъ повече за народа, отколкото за 
себе си. 

Покойния варненски общественикъ 
и публицистъ Кр. Мирски, неговъ 
другарь — въ в. „Препорецъ" брой 
49 отъ 23 октомврий 1902 г. казва: 
„Той (В. Христовъ) се е ползувалъ 
всекога съ всеобщо почитание меж
ду своите съграждани и най-вече 
между търговците у нашата Одеса, 
които го имаха и за председатель 
на Търг. камара", а въ в. „Утринна 
поща" бр. 34 отъ 28 окт. 1904 год., 
същия казва: „Почти нема добро 
дело, извършено въ Варна, за което 
той да не е помогналъ да се осъ
ществи и напредне". 

„Покойния замина за вечносгьта 
съ слабо ТБЛО, но съ силна душа. 
И сега го гледамъ предъ себе си, 
какъ ми говори, неколко дена преди 
смъртьта си, за работи, които имаше 
да се наредятъ подиръ преселва
нето му въ вечностьта; той тъй беше 
спокоенъ, като че се готви да замине 
само за некоя далечна страна". 

„Покойния заслужава напълно по
дражание отъ всички, за да се ра
боти повече за обществото". 

Така е отминалъ живота на единъ 
скроменъ труженикъ за гр. Варна, 
цененъ добре отъ Варненци и името 
му овековечено съ улица въ IV уч. 
— „Велико Христовъ". 

Спомена за покойния Велико Хри
стовъ и до днесъ се носи въ Елен
ско и Разградско, цененъ отъ стари 
негови другари и предаванъ отъ 
синове на внуци, за подражание. 

Поклонъ на прахътъ му! 

Евт. Н. Георгиевъ. 

МИХАИЛЪ КОЛОНИ. 
(+ 1893 г.). 

До колкото е известно, Михаилъ 
Колони е билъ третия по редъ кметъ 
на гр. Варна — въобще. Първия вар
ненски кметъ е билъ още въ турско 
време Мюлязимъ Халилъ Ефенди. 
Той е билъ същевременно и послед
ния кметъ въ турско време и него 
вече заварило освобождението на 
града отъ турците. За кметъ той е 
билъ назначенъ съ ираде направо 
отъ султана, защото тогава не е 
имало автономия на общините, както 
я разбираме днесъ и, следователно, 
не е имало общински избори*). Следъ 
кратко управление на привременния 
градски съветъ во главе на П. А. 
Поповъ (председатель) е встъпилъ 
на 1/ХН 1878 г. по приказание на 
Варненския губернаторъ подъ № 34 
въ длъжность председатель на град
ския съветъ Велико Христовъ, като 
е ималъ за членове на същия: Ах-
медъ Афи Ефенди, Стерю Анаста-
сиади и Стефанъ Папазооглу. Него 
прочее, можемъ да сметаме за 1-ви 
Варненски кметъ въ българско време 
(следъ освобождението). ! изборенъ 
кметъ на гр. Варна е билъ Янко 
Славчевъ, родомъ отъ гр. Търново, 
встъпилъ въ длъжность на 22/Х1 
1879 и управлявалъ до 19/У Ш1 г. 
Безспорно е, че първите двама кме
тове съ управлявали презъ това 
кратко време умно и целесъобразно. 
Те съ били длъжни да се съобра-
зяватъ съ новите обстоятелства и да 
преодолеватъ първите мъчнотии, за 
да могатъ да удовлетворятъ първите 
най-необходими текущи градски ну
жди, Техната деятелность е могла 
да бъде само частична, откъслечна, 
защото за друго нито оставало време. 
нито е имало достатъчно средства, 
За далечното бъдаще те не еж мо
гли още да мислятъ. Тия грижи се 
паднали на третия по редъ българ
ски кметъ Михаилъ Колони, и за 
това неговото кметуване се явява 
изключително въ анналигв на гр. 
Варна. 

Втората половина на XIX векъ и 
първата половина па XX о-Ькг, до
несоха частична (автономия) или 
пълна свобода на разни поробени 
народи. Напр. 1848 год. е известна, 
особено въ Австрия, като „пролеть-
та на народите" или „годината на 
народите". Много народи, като: чехи, 
поляци, карпаторуси, ромъни, ма
джари и хървати съ си извоювали, 
кои по-малка, кои по голема нацио
нална автономия. Тамъ, обаче, ста
рия австрийски, макаръ монархи-
ченъ режимъ, е билъ все таки евро
пейски просвътенъ режимъ съ евро
пейски закони, съ установенъ адми-
нистративенъ, финансовъ и култу-
ренъ редъ и требва да се признае, 
че полуосвободенитЪ народи еж пре
минали отлична школа подъ чуждо 
владичество и беха сравнително дос
та подготвени за новия конститу
ционно-автономенъ режимъ. Осво
бождението следъ великата война 
на Чехия, Хърватия и Словения, 
както и възстановяването на старата 
Полша—се извърши; сравнително, 
много по-лесно и по-безболезнено, 
отколкото освобождението на Бъл
гария отъ турското владичество. Гра» 
довете: Прага, Варшава, Львовъ, 
Загребь съ имали и до освобожде
нието своите отлични статути, устави 
и правилници и големи кадри про
светена школувана интелигенция и, 
минаването отъ стария режимъ къмъ 
новия, е било придружено само съ 
незначителни формалности. Общин
ската машина и при новия режимъ 
можеше да функционира съвършен-
но правилно и ако имаше нужда 
отъ некои изменения, такива^ могли 
да ставатъ постепенно. Само въ не
кои местности по-рано национално 
съвършенно притеснени, напр. се
верно Маджарско (Карпаторусия), 
дето требваше да се въвежда другъ< 
езикъ въ администрацията, тамъ се 

*) Споредъ показанията на г. Георги 
Ноевъ и др. свидетели. Г. Ноевъ добилъ 
тези сведения отъ самия, тогава още живъ 
Мюлязимъ Халилъ, които съ въ противо
речие съ твърдението на Ярхимандрнть 
Инокентий, че Халилъ билъ избранъ за 
кметъ отъ народа, (ср. неговата статия аъ 
в, Коренякъ 1927* бр. 6). 
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усйидвха доста значителни затрудне
ния и требваше да се прибегва 
къмъ временни наредби. 

Съвършенно други беха условията 
въ освободена България. Тукъ дър
жавната и общинската системи по 
управление носеха феодално-рели-
гиозенъ характеръ, примесенъ съ 
религиозенъ фанатизмъ и общо не
вежество. Съвсемъ слабо и бавно 
проникваше европейската култура 
въ Османската империя и по този 
иачинъ освободената България е 
останала съ средновековна култура 
и средновековни понятия. Не е имало 
ред>, нито въ администрация, нито 
въ съдилища, нито въ учебното дело. 
Икономическите отношения между 
частни лица, държавата и общините 
беха неуредени и първите държав
ни и общински управници при съ
действието на руските окупационни 
власти требваше да въвеждатъ на-
всЬкаде известенъ редъ. Особено 
трудно беше положението на общи
ните, които съгласно Търновската 
конституция, се сдобили изведнъжъ 
съ европейска автономия, а задъ 
себе си не еж имали никакви под
ходящи образци и никаква традиция. 
Съ туй не може да се каже, че въ 
турската империя общините еж били 
изоставени на произволъ и всеки 
гражданинъ можалъ да прави как
вото иска, но че установените норми 
или по-добре казано: заведените 
практики при разни случаи еж били 
съвсемъ първобитни. Най-добро по
нятие за положението напр. въ гр. 
Варна ще дамъ неколко примера: 
1) Когаю некой искше да строи, 
той отиваше при мюфетишена, който 
примерваше съ разкрачи построй
ката и даваше му бележка. Съ тая 
бележка стопанина се явяваше при 
сандъкемини (касиера), който по нея 
събираше надлежна такса, обаче не 
издаваше квитанция за събраната 
сума, но туряше самата бележка въ 
торбата. 2) Калдърмосването на гра
да ставаше също много оригинално 
съ джезаа (глоба). Когато се про-
винилъ некой въ некоя работа, за-
поведваха му да направи известно 

, чисяо разкрачи калдеръмъ отъ еди си 
коя до еди си коя порта. Надзиратель 
и контрольоръ на тая работа беше 
мюфетищина и който би се осмелилъ 
да не изпълни възложената му ра
бота, мюфетишина му налагаше гло
ба.' турчина осъждаха да даде на 
джамията известно количество масло, 
христианинътъ беше длъженъ да 
даде на черквата восъкъ — и никой 
не можеше да избега отъ тая глоба. 
3) Санитарния надзоръ беше много 
слабъ и се поддържаше не отъ спе
циалисти, както това е сега. Чистота 
по улиците немаше; отъ време на 
време боклуци се изхвърляха въ 
градината задъ моста, дето тогава 
беше поляна, (сегашната морска гра
дина). 4) Лозята се пазеха отъ ча
стни пазачи, избирани отъ стопаните 
и не се назначаваха, както е днесъ, 
отъ общината. Следъ гроздоберъ 
пазвантигв събираха сами заплатите 
си отъ всеки стопанинъ. 5) Градски 
фенери имаше много нарядко и за 
това гражданите беха принудени да 
ходятъ нощно време съ своите фе
нери. Ноще градътъ се пазеше отъ 
пазванти въоръжени съ дебели то 
яги; тукъ тамъ се явяваха патраули 
оть 5—6 стражари и единъ старши. 
б) Кмета постановяваше наркъ на 
хлеба, а за други артикули само на
блюдаваше да нема злоупотребле
ния съ цени. Месото въ турско вре
ме се колеше въ градината, дето 
днесъ е мостчето въ морската гра-, 
дина (дерето). Тамъ имаше тогава/ 
голема салхана, но работеха само! 
презъ есеньта. Кмета издаваше зе . 
тая цель заповедь и търговци бехг 
свободни да докарватъ добитъци, 
Съ специална заповедь обшинатс 
известяваше съ барабанъ, че оп 
еди кога ще се продава въ салха 
ната месо по тая и тая цена (оби 
кновенно 1 грошъ за ока) и всеки 
можеше на купи споредъ силата си. 

* * 
Новия кметъ М. Колони за щастие 

прекрасно разбралъ своето положе
ние и предстоящата му роля. Ма-
наръ роденъ въ Сливенъ той е прека-
рапъ доста години въ Букурещъ при 

търговеца Евлоги Георгиевъ, позна-
вапъ френски, италиянски и гръцки 
и свършилъ въ Цариградъ гръцко 
училище. Ходилъ е въ Одесса и дру
гаде, а като чоаекъ, както се казва 
„деловой" и наблюдателенъ, можалъ 
да схване отчетливо разликата между 
европейските и турските обществени 
учреждения и порядки. Отъ всичко 
това, което той предприемаше или 
мислеше да предприеме, като кметъ 
на гр. Варна личи, че той е ималъ 
ясна представа за своята задача: 
Какви нужди може да има гр. Варна, 
какво бъдеще предстои на града и въ 
каква именно посока главно требваше 
да се работи. Почти всички негови 
проекти еж били навременни и об
мислени. Те всичките се стремели 
къмъ две главни цели: 1. Да се у-
станови и узакони градската мера и 
2. Като какъвъ градъ требва да 
стане въ бждаще Варна. Г-нъ Хр. 
Мирски въ-статията си „Миналото 
на Варна и управницитп й* (в. Вар
ненска поща 1928) привежда некой 
характерни мисли, изказани отъ Ко
лони въ съвета при разни случаи. 
Така напр. при дебатите станали 
презъ 1884 год. досежно отпускане 
10,000 лева за оправяне на р. Девна 
Колони казалъ : .Тукъ не разискваме 
търговски въпроси. Градскиятъ сь-
ветъ е длъженъ да прави всичко 
нужно и общополезно за града и 
ако нема средства длъженъ е да ги 
намери". Въ същото заседание, ко
гато съветникътъ П. Поповъ е ис-
калъ да не се вписва перото 30,000 
лева за прокарване нова вода, за
щото общината имала дългове, Ко
лони казалъ: 

„Тия пари сега ги нвмаме. Те ще 
се изтеглятъ лека полека и азъ не 
мисля за изплащането на дълга, тъй 
като, ако не задълживемъ, никога 
не можемъ да поправимъ града. Ко
гато същата година е било вьпросъ 
за налагане .иджаръ" (право, което 
требвало да се плаща отъ лицата, 
които получаватъ доходъ отъ наема) 
и когато некой отъ съветниците се 
противили на неговото предложение, 
Колони е казалъ: 

.Градскиятъ съвегь.е длъженъ да 
намерва средства за напредъка на 
града". 

Пъкъ по другъ случай е казалъ: 
Моя принципъ е всякога за общото 
добро на града въ здравословно 
отношение; че щели да последватъ 
частни загуби, ни най-малко не ми 
е грижа, стига да се постъпва съг
ласно санитарно медицинските пра
вила". 

Не всички отъ своите проекти Ко
лони е могълъ да осъществи; некой 
еж пропаднали по немане на сред
ства, други еж биле отхвърлени отъ 
общинския съветъ отъ неразбиране 
значението имъ или понеже некой 
съветници нЬмали личенъ интересъ 
да бждатъ твзи проекти реализирани. 

Спедъ като изложихме горните 
обстоятелства и условия, ще можемъ 
по-Лесно да разберемъ и приценимъ 
важностьта на двете категории про
екти и мероприятия. 

Преди всичко КОЛОНИ сметалъ 
правилно да осигури варненската 
мера. Наистина отделни стопани 
имаха още отъ турско време доку
менти (тапии) за притежаваните отъ 
ГБХЪ имоти. Пъленъ списъкъ на сто
паните се намираше у „мухтаригв* 
(агентите), които на основание на 
него облагаха стопаните съ данъкъ. 
Обаче имаше също имоти общи, не 
частни, незаписани нигде (поземелни 
книги не е имало заведени, както 
ги нема заведени и днесъ), които 
следъ освобождението на Варна съ 
били на първо време безстопанстве
ни. Колони верно разбиралъ, че та
кова преходно положение не ще 
може да се задържи за дълго време 
и за туй гледалъ всячески и часъ по-
скоро безстопанствените имоти да ги 
завладее общината*, преди да се яви 
стопанина имъ (това стана съ законъ 
1892 год.). Къмъ такива безстопан
ствени имоти принадлежеше днеш
ната градска гора. Колони пращал* 
пом. кмета Ноевъ да направи въ го
рата „просЬкъ" (да пресече грани
ците), за да не могатъ отпосле дър
жавата и частни стопани да преген-
диратъ за собственость. Общината 
веднага се разпореди щото гражда

ните да бератъ дърва вече щгъ .об
щинската" гора срещу таксата 1 
грошъ за 1 кола, а вършинака от
пущаше безъ пари. Впоследствие 
дошълъ отъ София инспекторътъ г. 
Марковъ и когато виделъ, че про-
секътъ допрелъ вече до Пейнер-
джикъ, неговите .стражари" спрели 
общинските „надзиратели* и не поз
волявали да се сече въ гората. За 
уреждането на тоя труденъ, но ва-
женъ за града вьпросъ, на Колони 
е помогналъ много пом. кмета Ноевъ, 
комуто въ голема часть общината 
дължи, че днесъ е притежателна на 
пространната гора. Такива примери, 
както е нашиятъ, показветъ колко 
важенъ е изборъ на помощници, за
щото безъ ,гвхъ началникътъ (гла
вата) е като безъ ръце и престава 
да бъде отговоренъ за своите дела 
и мероприятия. Ноевъ отишелъ при 
инспектора и му казалъ: Вий сте 
също варненски гражданинъ (ималъ 
купено место въ града), вашите 
деца ще иматъ нужда отъ огънь, 
защо тогава вашите стражари спи-
ратъ контрола върху нашия имотъ? 
Марковъ отговорилъ, че гората е 
държавенъ имотъ и че преписката 
е вече отнесена въ министерството; 
но ако общината има документи за 
собственость, тогава държавата ще 
я освободи. Въ това време Марковъ 
заминалъ по работа за Добричъ и 
въ неговото отсътствие Ноевъ на-
мерилъ и подготвилъ стари турци, 
татари, гагаузи, които да потвър-
дятъ предъ инспектора, че гората 
отдавна е била въ владение на об
щината. Следъ като се завърналъ 
отъ обиколката Марковъ, отишелъ 
всички наедно съ свидетелите на 
самото место въ гората, дето всички 
стари хора показали на комисията 
известни на техъ посоки. За всичко 
това Марковъ съставилъ протоколъ 
и наедно съ обяснения го изпратилъ 
въ министерството. Въ отговоръ ми
нистерството остави гората да се 
владее отъ общината. 

(Следва) 
Я. Романчукъ 

•Щ1Я&Ф&М 

За управата ни. 
Даденъ е на проучване отъ спе

циална общ. комисия бюджета на 
Варненската гр. община за време 
оп, 1/1У 929 г. де 31/1» 930 г. 

Нема варненецъ—данъкоплатецъ, 
който да не се интересува отъ жи
вота на управата, финансовото й по
ложение и бериигв, които ще му се 
наложатъ да понася за горния пе-
риодъ време. 

Очебиещъ е факта, че бюджета 
на общината вечъ целъ редъ го
дини, като мода или законъ, се раз
глежда и гласува при изтекло бюд
жетно упражнение, а съветниците 
въ управата изпадатъ въ положение 
— „съ новия бюджетъ да уформя-
ватъ минали действия на управля
ващите я фактори — постоянното 
прнежгствие". Несъмнено, тоя на-
чинъ на действие създава и известни 
дефекти, безъ да се говори за интен-
зивносгь въ работата на управата, 
нежелана система, която се слага 
върху гърба на избирателя-данъко-
платецъ, а именно: 1) да не знае 
точния си общински данъкъ; 2) следъ 
утвържд. бюджета да се иска бър
зото събиране на общ. данъци, което 
едва ли имъ е възможно при тая 
финансова криза, а свърхъ това, 
бързо налагани и глоби за закъсне. 
ние, което е въ интереса на упра
вата, а въ ущърбъ на данъкопла
теца и 3) голема часть отъ меро
приятията оставатъ неосъществени, 
полуосжществени или пъкъ осъще
ствени, но благодарение на лошата 
система — изборна борба, подъ фор
ма .добруване на гражданството". 
Каква полза, когато бюджета се 
утвърди при настъпилъ мъргавъ се-
зонъ? Каква полза, когато предпри
ятия оставатъ недовършени или свър
шени въ полза на едни и въ ущърбъ 
на други, а най-важното въ ущърбъ 
на рбщинскитв финансии. 

Тукъ му е местото, където на
шите избранници — общ. съветници, 
безразлично на политически убежде

ния — требва да почнатъ съ леку
ване — изрезването създадената 
преди години „неволна гангрена". 

Както е раздаденъ бюджета на 
общ, съветници за проучване, съ 
неговите детайлности — не предста
влява нищо ново за гражданството, 
а всева тъга, защото се тъпчи по 
стария пъть: .доходъ на общината 
— оголваме гражданството" и да-
лечъ отъ обещания въ изборните 
борби. 

Важншпл мпроприяптя: подобре
ние скотобойната; централна хала съ 
хладилници; квартални касапници съ 
рибни и зеленчукови дюгени; участ-
кови бани; паркови градинки за деца; 
залесяване улиците и покрайнините 
на града (бул. .Фердинандъ", »акъ-
баиръ* и др.; подобрение пазаря и 
откриване нови въ новите части на 
града; летни колонии за учащата се 
младежь; отходни места изъ града 
съ писуари; създаване общински га
ражи за общ. [и частни автомобили 
съ работилници, канцелария и теле-
фонъ; създаване специални места за 
дежурни частни файтони, кабролети 
и коли съ канцелария и телефонъ, 
а не да замърсяватъ улици и пр.; 
създаване бърза медиц. помощь съ 
спец. помещение и малка аптека; 
електрификацията на града; наба
вяне изобилна вода; канализацията 
на града; прилагане плана за ку
рортната часть на града; направяне 
лозовия разсадникъ помощенъ инсти
тути за варненските лозари, но не 
и за износъ, а не да се гледа като 
приходенъ източникъ, както е въ 
бюджета; поощрение лозарството и 
овощарството; създаване „Домъ-па-
мятникъ" за всички починали Вар-
неаци — общественици и загинали 
редници, офицери и подофицери въ 
разните войни отъ освобождението 
на България; и най-после специална 
библиотека за курортисти, участъкови 
библиотеки при църквите й учили-
лищата, достъпни за целия градъ— 
общ. палата.вместо курортенъ хотелъ 
за всичко това и дума не се говори 
въ бюджето-проекта. Яко некой по
сегне да говори веднага, наверно 
въпроса ще. се принесе- иа-*̂ д|:»̂ г«.̂ ^ 
почва: .Защо да се подига то* 
въпросъ отъ Ивана, а не отъ меш 
или — има интересъ, за това си чеше 
и язика". 

Това е фактъ. > 
Обаче, безпристрастните обще-

ственници, тогава се сметатъ обще-
ственници, когато задоаоляватъ кре-
чащите социални нужди на средата, 
обществото въ което живеятъ. То
гава именно и обществото имь протя
га заслужена благодарственна длань. 

При това положение днесъ, което 
е и кречаща нужда за града, защо
то: удовлетворява социалните му 
нужди, премахва безработицата, пов
дига града въ курортно отношение, 
а най-главното не следъ много го-
гини общината да има .златоно-
сеиъ пЪсъкъ" т. е. доходъ отъ пред
приятия, а не доходъ отъ облози, 
добивани отъ измъчения и чрезмерно 
претоваренъ вечь данъкоплатецъ. 
Тогава, именно, ще се сбъдне мечь-
тата на покойните: дедо Мирски и 
дедо Колони: ябериитп,общ. налози 
да се покртатъ не оть гражданитгь, 
а оть дохода на общ. имоти". 

Тукъ му е местото да се упомене 
мимоходомъ ,не е ли време—Варн, 
градска управа да има законодателна 
санкция, която вънъ отъ съществ. 
законъ за град. общини, като авто
номна, да ограничи преселванията 
въ града, въ смисъль: който се за
селва въ Варна, да има известно 
имотно състояние, обезпечена ра
бота, да не се нуждае отъ никаква 
помощь, а обратно да може да до
принесе нещо за града. Образецъ 
—.приемане емигранти въ Америка". 
съ изключение: Добруджанци, Тра
кийци и Македонци, които се при-
селватъ по силата на конвенцията. 
Тогава именно Варн. община ще се 
избави отъ големия вьпросъ .по
мощи", а не да се радва на голема 
численность, защото .много е по-
важно качеството, отколкото коли
чеството. 

Мнозина ще кажатъ, че това е. 
немислимо: било отъ многото пле
мена—партии въ управата, било отъ 
финансовата страна на общината. 



Стр. 4. ,Варноиоки Коренякъ' Бр. 5. 

Въпроса е лекъ и ясенъ. Колкото 
по много племена има въ управата 
ни, толкова е по добре, защото сло-
женъ на разглеждане въпроса пра
вилно ще се разреши, защото ма-
каръ и съ караници, но всекои спо-
редъ своето разбиране смета, че 
допринася нещо добро за тоя градъ. 
Престжпно е да се мисли, че за 
своя домъ човекъ може да върши 
лошо. Финансовото затруднение ще 
се избегне, ако се замислятъ г. г. 
общ. съвегь и правилно разрешатъ: 
1) Чиновн. и надничарски въпросъ, 
съ огледъ по-малко чиновници, ала 
опитни, добре платени и хора над
партийни и 2) всичките си задъл
жения общината да централи
зира въ една банка съ единъ го-
лемъ заемъ, който не само да ги 
покрие, но и да обгърне всички общ. 
мероприятия: санитарно-просветно-
училищно, благоустройствено, благо
творително и курортно до такава 
степень, щото града Варна да бжде 
центръ на внимание не само на Бал
каните, но и въ цела источна Европа. 

Употребена е фразата .неволна 
гангрена", защото, какво би било 
ако Вари. община веднага съ на
стъпване 1 Априлъ почне работа по 
новъ бюджет ъ и какво е сега ? — 
Несъмнено, ще се изреже тая ган
грена. До 1912 год. бюджетите на 
общината се утвърждаваха преди 
настъпване ново бюджетно упражне
ние и общината имаше излишъци въ 
касата си, макаръ че се работеше: 
водопроводъ, канализация и елек
трическа централа. Касиера се мо-
ляше въ Нар. Банка да приематъ 
тия излишъци, (Бившия общински 
бирникъ — г-нъ Ан. Припряновъ е 
живъ и всекой може да го запита 
за това), а следъ 1912 г., когато бю
джетите почнаха да закъсняватъ, — 
вечъ се явяватъ и дефицити — бор
чове. Действително, имахме и не
щастни войни, и други съществени 
причини, обаче, мждростьта на 1-ВИГБ 
граждани-кметове, не излезе спо
лучлива, зашото не се проникнаха 
отъ социалните нужди на града, за
щото общ. съвегь стана публична 
"-•?-м4унау - малъкъ парламентъ, къ
дето вм-всто общ. стопански въпроси, 
прчнаха да се разрешавать полит. 
въпроси, а днесъ — вечь и между
народни и пожарникарски. Напр. 1) 
Резолюция противъ войната, 2) чар
шафи за пожарникари, 3) шушука-
ния за далавери, 4) стани ти, да 
седна азъ и пр. и̂ пр.. Жалко, но 
фактъ I 

Дали Варненци се радватъ на тая 
картина или не — ще покаже бъ
дещето, което ще наложи на Варн. 
общество, като социална необходи-
мость да се обособи въ култ. просв. 
и стоп. организации или пъкъ да 
засили редовете на К. П И. Д-во 
Варненски Коренякъ — съ принципи 
и платформи, каквито съвр. нужди 
ще наложатъ. 

Фактъ е, че «никой пророкъ не е 
приегь въ отечеството си", фактъ е, 
че никой кметъ до сега, когато е 
стоялъ на кметско кресло, не е оста-
вянъ безъ шокиране, освиркване и 
пр., защото по натура сме недовер
чиви, па и фактъ е, че политич. ни 
възпитание е извратено, безприн
ципно и ни води отъ „развала към* 
провала". 

Всекой отъ досегашните ни кме
тове има и своите заслуги къмъ гр, 
Варна. Има ги и сегашния кметъ. 
Не му се отрича железната воля, 
опитность и похватъ въ общ. поли
тика, обаче нБма да му прости ни
кога Варненското общество, ако той 
не повдигне, или пъкъ, ако пред
ставителите на К. П. И. Д-во Варн. 
Коренякъ или която и да било пол. 
група въ управата направи предло
жение въ духа на тия социални, кре-
чащи нужди за града въ общ. съ
вегь — бъдагь игнорирани, изоста
вени или отложени за комисии, а 
впоследствие — въ архива. 

Може би ще каже НБКОЙ: „като 
ми пъешъ Пенке ле, кой ли те слу
ша", обаче, не е далечъ деня, ко
гато града Варна ще понесе най-
големата катастрофа, ако още тая 
година общ. управници не взематъ 
предохранителни мерки, (Злото се 
порени въ зародиша), Изгуби и по
следния косъ — курортъ и изпадне 

до положение на големо краймор
ско селище. 

Изброените по-горе мероприятия 
при добра и благоразумна общ. по
литика. могатъ да се категоризирать 
и планомерно осжществяватъ и то 
само чрезъ единъ големъ заемъ, 
защото общината нема средства 
днесъ за належащи потребни нужди, 
а камо ли и за такива. 

Гр. Варна е безъ вода, съ слабо 
електричество и неуредена добре 
канализация. 

Електр. инсталация следъ година 
две, ще ни остави въ мракъ. Вода 
нема. А ако се набави, то пъкъ 
навйрно, тржбите ще еж тесни и не
годни: ще взематъ да се пукатъ. Ка
нализацията ще почне да се за
дръстя, защото тржбитЬ и главния 
колекторъ еж тесни. Кжде е била 
мждростьта и опитностьта на ини
циаторите й? 

Това не е ли катастрофа за града 
и, Варна може ли при това поло
жение да бжде първостепененъ ку
рортъ. — Никога 1 Хотели безъ вода 
и елекрич., градъ безъ вода и елек
тричество, могатъ ли да бждатъ ку
рортни центрове? Макаръ че при
родата богато е нагодила тоя ни ху-
бавъ кжтъ за лечебенъ курортъ. 

Тия еж първите и необходими 
предприятия за които требва вечь 
не да се пише, а настойчиво работи: 
вода, електричество, канализация. 

Прочее, време е общинския съ
вегь да възприеме идеята: 1) до из
тичане бюдж. 1929/30 год., както е 
работила общината, така и да ра
боти — съ бюджета на фин. 1928/ 
29 г., а времето да се употреби въ 
изготвяне бюдж. за 1930/31 г., който 
да се приложи отъ 1/1У 30 год.; 2) 
ведно съ бюджета да се категори
зирать общ. мероприятия, подирятъ 
средства чрезъ заемъ за осъще
ствяване и легнатъ въ новия общ. 
бюджетъ. Иначе, демоклиевъ мечь 
лежи надъ главите на, варненци. 

Повдига се въпросъ за грамаденъ 
общ. хотелъ. Добро е, но ще се 
сбъдне поговорката „На голъ мехъ 
— сребъренъ пищовъ": — хотелъ 
безъ вода, безъ електричество^- и 
градъ безъ удобства и безъ палата. 
А какво щеправятъ частните хотели 
и домопритежатели ? 

Дефекти въ управата на курортна 
Варна има, защото: 

1) Управата не се загрижи да ре
гулира цените на продуктите и на
питките въ казиното-бюфета, преди 
отдаването му на предприемачъ, 
което влече и нормир. цените зъ 
въ града, както е съ зеленчука отъ 
градините, 

2) Не нормира наема на каейп-
ските дюгени и наркъ на месото, а 
ставатъ само обвинения и само опра
вдания. 

3) Водопровода и канализацията 
не еж създадени за печалби, а за 
удовлетворение социалн. граждански 
нужди; I 

4) Доходъ отъ разсадника се по
грешно предвижда въ бюджета, за
щото той е душата на варненци 
лозари. Те чакатъ подкрепа въ 
трудъ, а не въ парични помощи за 
лекарства, дърва — не просия — а 
подкрепа срещу имота си. 

5) Китонирането да става въ улици 
съ поголемъ наклонъ и които се 
дълбаятъ отъ пороища, напр. Дра-
гоманъ, Шуменска, Царибродска, 
Царь Борисъ и пр., а не за луксъ. 

6) Въ представения общ. бюджето-
проектъ, гражданството вижда само: 

а) Предвиденъ приходъ, а не и 
постжпилъ презъ фин. год. приходъ; 

б) Предвиденъ разходъ, а не и 
изразходвания и за какво, кжде и съ 
какъвъ персоналъ —{разходъ. 

В. Не вижда печалба или загуба 
и кжде? 

Прави впечатление, че въ общин
ския вестникъ, брой 210 отъ 12/УШ 
т. г. е сжщото. Казва се какъвъ 
приходъ има презъ изв. месеци отъ 
морските бани, а не се указва: р аз-
ходъ за ремонтъ, колко е персон 1ла 
и какъвъ разходъ има за него, е въ 
резюме има ли печалба или заг>ба, 
защото всека година показваме все 
печалби, а въ резултатъ — ,Вар не
мецо плащай"! И той плаща б 2зъ 
да знае, колко има да плаща го
дишно и защо? Знзи< 

На 9 Авг. т. г. протосингела—заме-
стникъ на г. г. митрополитъ Симеонъ, 
високопреподобния отецъ Догановъ 
произнесе за пръвъ пжть духовна и 
духовита речь по случай .освобож
дението на гр. Варна". 

Отецъ Догановъ, чувствувейки се 
напълно автономенъ—съ прискърбие 
констатира, че църквата му била 
праздна и то благодарение на коре
няците, които еж отцепили, и оти
шли да празцнуватъ въ друга цър
ква, а не при него, сиречь парти-
занствували, както го и каза. 

Значи, споредъ отецъ Догановъ, 
който отива въ друга Българска 
християнска църква, а не при него, 
е партизанинъ, или пъкъ църквата 
партизанска ? 

Питамъ го: .Нима има вечь и ду
ховно партизанство ?" 

Или по ясно казано, кждето е 
отецъ Догановъ тамъ е и Христосъ 
и само отъ тамъ се чуватъ молит
вите отъ Бога. 

Отецъ Догановъ е и протосингелъ 
и заместникъ на деда Владика, а 
като така, щомъ констатира подобна 
ересъ — безбожно партизанствуване 
въ църква, защо не употреби о вре
ме своята мощь и съ единъ раз-
махъ да забрани: 1) вевкакво биене 
камбани въ други църкви въ града, 
2) всекакво служение въ други цър
кви отъ други отци, освенъ него — 
тамъ кждето служи и 3) да опове
сти ня паството — гражданството, че 
само чрезъ него може молитвите 
имъ да достигатъ до Бога. 

Въ особености за последното дър
жа сметка азъ лично, защото съмъ 
оцгвтенъ, защото закъсняхъ и не се 
ощастливихъ съ молитвата му и за-
стжпничество, а получихъ порицание. 

Ако всичко казано до тукъ е 
верно, то тогава тоя Божи пастирь 
—е попадналъ .ни въ клинъ ни въ 
ржкавъ". 

За Бога, отецъ Догановъ, ако тия 
казани отъ Васъ думи въ Божия 
храмъ еж добре приценени, осно
вателни, защо завършихте пастир
ската ей речь, като съ леблебии въ 
уста ? 

Ако тия думи .изразъ" Ви еж се 
присънили или забелезвате такава 
партизанщина — кажете въ печата, 
кои именно еж ржководителите й, 
да изпъкнатъ тия благочестивци, а 
Вие да се омиете отъ некрасива 
критика, иначе Васъ сметамъ за не-
достоенъ пастирь и гражданинъ и 
виновникъ за разколъ въ наивните 
християни. 

Считамъ за нужно да добавя, че 
клуба на ,Варн. Коренякъ" е близко 
до .Ешмедеме" и вместо да се под
визавате и черпите вдъхновение въ 
кабинките му съ други Божи слу
жители, не би ли било по хубаво и 
благоприлично: да се отбиете въ 
„Варн. Коренякъ", да проучите това 
К. П. И. Д-во какъ е основано: съ 
какви цепи и задачи, дали има ду
ховно партизанствуване и проче, а 
следъ това да посетите църквата 
„св. Арх. Михаилъ". да й проучите 
историята и чакъ тогава да казвате 
своята висока пастирска дума отъ 
църковния амвонъ. 

Ако това Ви е срамъ да напра
вите отъ честолюбие, христианска 
скромность или пазене отъ събла-
зънь, азъ ще прибавя: 

К. П. И. Д-во „Варн. Коренякъ" 
има за цель: 1) да сплоти всички 
живи варненци, безъ разлика на 
съсловие и народность, заварени съ 
освобождението на града тукъ и 
съмишленици, впоследствие заселени 
въ Варна—въ духа на христианскитв 
добродетели, отърсване отъ дема-
гогство и партизанство, и застъпване, 
съ огледъ благоденствие на граж
данството, стопанската политика на 
града. 

Деня въ който е освобенъ гр. 
Варна отъ робство е .Св. Пантелей-
монъ" и понеже зарята на полити
ческа и духовна свобода иде отъ 
тоя исторически и цененъ Св. Божи 
храмъ.Арх, Михаилъ", кждето първа
та благодарствена молитва е ослуже-
на на 3. III 79 г. при посрещане глав-
нокомандующия действующите руски 
войски генералъ Тотпебанъ и князъ 

Корсаковъ а на 24. VI 79 г. I Бълг. 
князъ Александръ Батембергъ, то К. 
П. И. Д-во .Варн. Коренякъ" е опре
делило ежегодно именно там* да 
си празднуеа патронния празднт* * 
праздника за освобождвнпето на гр. 
Варна. Следователно, аналогично е 
и целия градъ да тачи тая църква, 
и, както на йрхангеловъ день, така 
и деня „освобождението на града" 
— тамъ да ставатъ заслужени тър
жества. Питамъ още, какъ гледа 
отецъ Догановъ: 1) на свещеникъ 
Камбуровъ и защо не му забрани 
поне Него день да не служи литур
гия въ нея църква, ако е правъ? 
2) на Варненската полиция, която 
сжщо тамъ празднува патронния си 
праздникъ—требва да се вземе пре
дохранителни мерки и з*абрани, 
защото утре пакъ пискливо ще пла
че отъ св. амвонъ и разправя за 
партизанство. 

Никога не допускахъ, съ достойн
ство поставенъ заместникъ на деда 
Владика, отъ църковния амвонъ да 
говори глупости, такива, каквито си
пе на тия, за които плаче. 

Ако Вие отецъ Догановъ чрезъ 
пресата, не опровергаете тази си 
постъпка или по конкретно обосно
вете речьта си, запазвамъ си пра
вото да кажа: «Прости му Господи, 
незнае що говори този ни духовенъ 
отецъ. И вместо пастирь — излезе 
анти-пастирь!" 

Евт. Георгиевъ 
Варна, 

10. VIII1929 г. 

варненски Археологически нузвЕ. 
Постжпления за м. Августъ, отъ 

гр. Варна. К. А. Върбановъ — стомна 
съ украшения; Ст. П. Софийска — 
фрагментъ отъ мраморенъ капителъ; 
Л. Костовъ — визант. бронзова мо
нета, турска пиринчена и метали
ческа марка за игра; Ив. Димитровъ 
— две медни виз. монети; М. Нико-
ловъ — мраморна колона; С. гАех-
медовъ — фрагменти отъ мраморни 
плочи съ кръстове; 

Кр. Кръстевъ — мраморенъ хопи-
телъ; Ар. Теодоровъ — мраморенъ 
декретъ; Фр. Христовъ — глинена 
статуйка свинче. Аджеммр*. И. Цо-
невъ — бронзова римска монета. 
Чанлар* — И. Ивановъ — медна мо
нета Одесосъ и медалионъ съ хри
стиянско изображение. Климектово 
Т. Ангеловъ — сребърна монета Ка-
латисъ. Месем$рия. Я. Барбакиряковъ 
— седефенъ кръстъ съ дъсчена под^ 
кладка. Дружеството благодари на 
дарителите. 

Приятно ни 8 да съобщимъ, 
че отличния дружественъ членъ 
г-нъ ПЯНАЙОТЪ ЗЛАТЕВЪ, се е 
сгодилъ за г ца ТОМАИЧКА МИ
ХАЙЛОВА отъ гр. Добричъ. 

Нашите честитки. 
ПОСЛЕДНИЯ смъртенъ случай е 

2б-й х. Христо Ивановъ. 
Причината за закъснение ве

стника е желанието — въ тоя брой 
да бжде поместена речьта на общ. 
съветникъ г. П. Парасковъ при гла
суване общ. бюджетъ на 1-во четене, 
която поместяме тукъ. 

У м о л я в а т ъ се абонатите на 
вестника съ поскорошно отчитане. 

ВсЬКОЙ дружественъ членъ при 
промена адреса си е длъженъ да 
съобщава въ дружест. канцелария. 

ИСТИНСКИЯ коренякъ чете и по
лучава в. .Варненски Коренякъ". 

Печатница нХромолнтогрцфиз 
„Просвещение" 

Пан. Зенгмновъ — Варна. 
Поржчка № 312. 
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